
 

1 

MěV KSČM v Brně děkuje všem, kteří se zúčastnili pietních shromáždění k oslavě 78. 

výročí osvobození Brna a celé republiky se vzpomínkou na hrdiny, kteří položili život 

za naši svobodu 

                       

            Ročník 32 

                    číslo 5 

                    11. května 2023 

                   Po přečtení  

    předej  

           dalšímu! 

  

Jak dlouho budeme tuto vládu ještě trpět? 

 Svou úvahu začnu u sebe – důchodce. Od 

svého nástupnu, stejně jako ostatním seniorům 

tato vláda sebrala cca 200,- Kč měsíčně za 

šalinkartu, když změnila slevu na dopravu pro 

důchodce i děti a mladé lidi. Od července se mi 

chystá ukrást víc než tisícovku každý měsíc až do 

konce mého žití. A bude to ještě víc, neboť 

následné valorizace budou počítány z takto 

poníženého základu. To jsou však pouze lehce 

spočitatelné položky tohoto olupování seniorů 

svojí vlastní vládou. 

 Zde se naskýtá otázka: Jde skutečně o naši 

vládu, vládu ČR? Zřejmě ano, neboť vzešla 

z voleb (ponechám stranou problém současného 

volebního zákona, jež umožňuje spojení několika 

malých stran a hnutí, aby převálcovala skutečného 

vítěze, jehož si voliči přáli). Nemohu se však 

ubránit obavám, že ve chvíli, kdy se tato vláda 

ujala své funkce, de facto přestala být vládou ČR. 

Formálně i právně je jistě vládou ČR. Fakticky je 

však vládou, která nemá zájem na prosperitě naší 

republiky a jejich obyvatel. Svědčí o tom mimo 

jiné i její přístup k řešení ekonomické krize i 

k zajištění míru v Evropě. Zběsilý antirusismus 

ani neumožňuje přijít s řešením optimálním pro 

občany republiky. Svou nečinností, přesněji 

neumětelstvím řešit aktuální problémy vláda 

systematicky ničí náš průmysl i zemědělství, nyní 

se chystá vedle důchodců okrást i ostatní občany 

cestou zvýšení DPH obecně, ale což je nejkrutější 

i u vody podobných životně důležitých komodit. 

Vláda svou „činností“ dokázala zajistit, že máme 

jedny z nejvyšších cen energií, potravin i výši 

inflace v Evropské únii. 

 Maně si člověk vybaví, že staří Římané 

dávali obecnému lidu chléb a hry, přesto se jejich 

říše zhroutila. Naše vláda se z toho zřejmě poučila 

a aby nepadla, rozhodla se raději pro systematické 

omezování poskytování našim občanům onen 

chléb i hry - cestou zvyšování DPH (namátkou 

uvádím pouze již míněnou vodu, potraviny 

obecně, knihy a noviny, kulturní a sportovní akce) 

vlastně odebírá. Opravdu si vláda myslí, že jí to 

bude stále procházet? Denně jsme svědky kusých 

informací o přípravě důchodové reformy 

(skutečně si někdo myslí, že touto cestou je možné 

napravit neschopnost vládnout?) a dalších částech 

tzv. konsolidačního balíčku, jež má zajistit 

pořádek ve veřejných financích. Konkrétní 

parametry opatření se dozvíme v příštích dnech. 

Již však je naprosto zřejmé, že na odstranění 

problémů se budeme podílet především my, 

občané této republiky, nikoliv ti, kteří je skutečně 

způsobili. Mimochodem, nedávno jsem zaslechl: 

„Za komunistů se hodně lhalo, co se však děje 

dneska, je neskutečný“. 
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A buďme spravedliví – není to jen 

současná vláda, ale všechny vlády předcházející, 

které po převratu z druhdy prosperujícího státu 

dovedly Českou republiku do současného 

marasmu. Mohou říkat, že za to mohou Babiš, 

Rusové či kdo jiný, my prostí občané v tom máme 

jasno. My totiž máme paměť i životní zkušenosti. 

Pamatujeme si, že jsme měli špičkové podniky, 

jež dokázaly vyrábět vše potřebné včetně 

atomových elektráren. Dokázaly vyvážet třeba 

speciální ocel či oblečení a obuv do více než 100 

zemí světa. Není třeba v takovém výčtu 

pokračovat, my si to pamatujeme. Ať to tedy 

zkrátím: pamatujeme si, že naše ČSSR i jí 

předcházející ČSR měla špičkové strojírenské 

podniky, špičkové hutě a slévárny. Pamatujeme si,  

 

že naši zemědělci v podstatě sami dokázali 

svými produkty nasytit celou republiku, … 

Opravdu tu paměť máme a nemůžeme si pomoct – 

srovnáváme se současností. To však v žádném 

případě neznamená, že si přejeme vrátit čas zpět, 

máme přece i své životní zkušenosti, dnes je 

situace jiná, je jiný celý svět. Jde však o to, aby to 

byl svět, ve kterém pracující člověk, děti i senioři 

mohli v klidu plnohodnotně žít bez obav ze zítřka. 

Nedávno jsem zaslechl: „Za komunistů se lhalo 

hodně, ale to co se děje dnes překonává vše“. 

A tak si myslím, že současná vláda nemá 

moc možností v našich podmínkách svému „pádu 

Římské říše po Česku“. Nakročeno má k tomu 

velkým pevným krokem, a bude záležet i na nás, 

občanech republiky, kdy se tak stane – viz titulek.

     Aleš Růčka 

 

VII. Brněnský odborný seminář 2023 – Kudy z krize? 

V sobotu 15. dubna 2023 se v Brně v konferenční místnosti v budově KSČM na Křenové konal již 

sedmý ročník teoretického semináře Městského výboru KSČM Brno  s nepsaným podtitulem „Buď 

socialismus nebo barbarství“, s ročníkovým téma KUDY Z KRIZE? 

Otázka jako Brno a tomu odpovídal i ohlas, byť značnou část z více než 120 zaregistrovaných účastníků jistě 

přilákala i jen mimořádná sestava řečníků, kterými byli: 

➢ Ing. Bc. Kateřina Konečná - předsedkyně KSČM a poslankyně EP, 

➢ PhDr. Josef Skála, CSc. - historik, ředitel Institutu české levice, z.ú., 

➢ Doc. Ing. Radim Valenčík, CSc. - pedagog, spisovatel, ekonom a novinář,  

➢ Ing. Jaroslav Štefec, CSc. - bezpečnostní analytik,  

➢ PhDr. Petr Hampl - sociolog, spisovatel, nakladatel a také  

➢ MUDr. Marek Obrtel - lékař, iniciativy Zachraňme náš stát a Národní domobrana. 

 

Všechny přednesené referáty vyvolaly živý zájem. To dokládá diskuze, během níž bylo vystupujícím 

položeno k odpovědi na třicet otázek a žádná z nich nezůstala bez odpovědi. Vcelku podle očekávání bylo 

nejvíce otázek směrováno a zodpovězeno Josefem Skálou, který se ujal i otázek, na které by pravděpodobně 

odpovídala Kateřina Konečná. Ta se bohužel stejně jako Jaromír Štefec musela po ukončení prvního bloku 

přesunout na jinou akci s vystoupením.  Jistě je však oba na slib v Brně brzy uvítáme!  

Protože jsou již na internetu dostupné videozáznamy akce, na které zde poskytneme odkaz, tak pro 

nezúčastněné z místa moderátora jen stručně svými slovy shrnu obsah vystoupení. V pořadí první vystoupila 

Kateřina Konečná a hned se dotkla několika palčivých otázek, bez jejichž řešení bude ne jen KSČM, ale i 

levice a vlastně celá tzv. „alternativa“ vůbec i nadále místo společného pochodu jen těžce tápat. Patří sem 

především pochopení a uchopení politického marketinku. Rozumějme mu jako nástroji vzájemného 

pochopení a součinnosti jednotlivých názorových proudů v boji za společný cíl, ne jen jako reklamě 

politických proklamací a předvolebních slibů. Jeho součástí je i dosažení stejného chápání obsahu řady 

pojmů, řekněme jejich společností akceptovanou redefinici, bez níž budou stálým zdrojem nedorozumění. 

Jako například dělnická třída a třídní boj, nebo také vlastenectví a internacionalismus. 

Radim Valenčík na tento vstup navázal ve svém přiblížení snah o pěstění vize pro cestu z krize na bázi 

vědeckého přístupu a potvrdil význam pojmů a stejnosti jejich chápání pro obecné poznání podstaty 

probíhajících procesů a nalezení společných východisek z krize. Poukázal mimo jiné například na podstatu 

fungování současné morálně vyprázdněné moci a potřebu její porážky právě silou morálky, poznání a 

vědění! Na tom pak stojí i základní charakteristika tvořené vize, která musí být 1) perspektivní, 2) 

přitažlivá a 3) realistická. 
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 Jaroslav Štefec poukázal na další rozměr krize soudobé společnosti analýzou bezpečnostního prostředí, ve 

kterém se Česká republika jako národní stát dnes nachází. Ozřejmil, co konkrétně pro nás znamená 

Severoatlantická smlouva a proč lze mít legitimní pochybnosti o naší suverenitě v prostřední eurounijních 

programů „řešení“ uprchlické krize, obranné politiky, zahraniční politiky atp. Petr Hampl přispěl k tématu 

hledání cesty z krize svým náhledem na příčiny současného civilizačního kolapsu a v souvislosti na to, proč 

při statisticky vysoké míře nespokojenosti s politikou vlád(y) stále volby vyhrává, řeknu, „koalice špatných 

řešení“. Ve shrnutí také vidí příčinu v nejednotnosti opozice a v podstatě také vyzval k překonání někdy až 

osobně malicherných animozit a budování když ne hned porozumění, tak vzájemného akceptování stejných 

cílů. 

Pozoruhodně oživil seminář Marek Obrtel. Ne ani tak jako představitel iniciativ Národní domobrana a 

Zachraňme náš stát jako lékař, k tématu vztaženě prezentující své poznatky o onemocnění Covid-19 a 

rozkrývající konspirace, na něj nabalené. Ale netroufám si to vtěsnat do své jedné či dvou vět, to je třeba 

vyslechnout. 

Očekávané vystoupení Josefa Skály celý blok vystoupení semináře uzavřelo. A jak už to Pepa umí, shrnul 

téma i s odkazem na předřečníky do skvělého závěru. V krátkosti jednak také popsal situaci jako hlubokou 

krizi systému a nedostatky dosavadních snah o nalezení východisek, o řešení. Zdůraznil, že potřebujeme 

společnou, řekněme národní frontu. Její hnací silou musí být emancipované národní sebevědomí a – národní 

antifašismus! Za samozřejmost pokládá znalost podstaty krize, přičemž podmínkou je kritické myšlení, 

zbavené ideologické předpojatosti. Osobně si myslím, že tento atribut národní fronty je stejně tak podstatný, 

jako kritický. Ale právě proto musí být jeho dosažení pro nás prioritou. 

Na závěr připojuji webový odkaz na zatím dostupné záznamy vystoupení včetně diskuze: 

https://www.youtube.com/channel/UCNwi3Ndl84qsJ5CYKpYbvow    Václav Fišer  

 

 
 

 

 

Foto (did 

 

TISKOVÉ PROHLÁŠENÍ MěV KSČM v Brně 

 Městský výbor Komunistické strany Čech a Moravy v Brně se na svém zasedání seznámil s návrhem 

DOHODY MEZI ČESKOU REPUBLIKOU A SPOJENÝMI STÁTY AMERICKÝMI O SPOLUPRÁCI 

V OBLASTI OBRANY, který schválila vláda České republiky. Městský výbor k tomuto návrhu vyjádřil 

zásadní nesouhlas vzhledem ke skutečnosti, že obsah uzavřené Dohody významně odporuje vyjádření 

prvního polistopadového prezidenta České republiky pana Václava Havla, jež se vyjádřil, že po zrušení 

Varšavské smlouvy již nikdy na území České republiky nebudou dislokována vojska cizích států. 

 Vládou schválený návrh zmíněné Dohody podle názoru MěV KSČM v Brně rovněž zcela zásadně 

podrývá Českou republiku jako samostatný suverénní stát a naráží tak na příslušná ustanovení Ústavy České 

republiky. 

 MěV KSČM v Brně proto v této souvislosti vyzývá všechny právníky, především ty, kteří se 

zabývají ústavním právem, aby z uvedeného důvodu posoudili obsah navržené a vládou schválené Dohody 

právě z hlediska textu Ústavy ČR, to znamená ponížení suverenity České republiky, a o svých závěrech 

informovali občany naší republiky, neboť právě oni jsou nositeli veškeré moci. 

V Brně 4. 5. 2023  

Městský výbor KSČM v Brně 

 

https://www.youtube.com/channel/UCNwi3Ndl84qsJ5CYKpYbvow
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Utváření nového člověka 

Se zájmem jsem si v posledním čísle Lípy 

přečetl úvahu Petra Saka Pokleslá mravní a 

intelektová úroveň Pražáků a Brňáků. Mrzí 

mne, že nám omezený rozsah Echa neumožňuje 

jej celý přetisknout, vybral jsem proto alespoň 

krátkou pasáž jako upoutávku pro přečtení 

celé úvahy.  Aleš Růčka 

Složitější fenomén je utváření „nového člověka“. 

V minulosti církev usilovala o zformování člověka, 

který by odpovídal hodnotám a normám Ježíšova 

poselství. Socialistická společnost se také snažila 

o vytvoření nového člověka. Člověk, který by 

hodnotově a sociálními normami zůstal zakotven 

v kapitalistické společnosti, tak by znemožnil zrod 

socialismu. 

Také v současnosti můžeme pozorovat utváření 

nového člověka. Zformovat „nového člověka“ se 

podařilo především v Praze. „Nový člověk“ již 

rezignuje na vlastní myšlení a je formován 

mainstreamovými médii a vybranými politiky. 

V první fázi „nový člověk“ se ztotožňuje 

s požadovaným názorem, postojem a chováním a 

s předanou informací se dlouhodobě ztotožňuje. 

Druhá fáze již formuje další typ člověka. Není 

navázán na médii zaslanou informaci, ale na zdroj 

informací. Není konzistentní se svými názory, 

které pro něho nejsou podstatné, ale je ovládán, 

řízen mocenským a mediálním zdrojem. Názor si 

sám nevytváří vlastním myšlením, ale pouze 

přebírá, proto pro něho není problém tento názor 

během krátké doby vyměnit. Proto pro Pražáky 

není problém antikomunistické postoje vyměnit za 

kandidáta, který extrémně zosobňuje jakoukoliv 

názorovou konzistenci a mravní integritu. 

Připomíná větrník anebo typ chování, které David 

Riesman připomíná ke gyroskopu. 

Nejvýrazněji se tento typ člověka nachází ve 

společenství, kterému se říká „pražská kavárna“. 

Ilustruje to po prvním kole novinář Jan Tuna, 

který také dokládá u tohoto typu intelektový 

deficit. Je tak hloupý, že si neuvědomuje, jak 

demonstruje svými výroky svou hloupost. 

    Petr Sak 

 

SVĚTLO ZA MÍR 

Soudružky, soudruzi a sympatizanti, mnozí jste již zaregistrovali pravidelné páteční „Svícení za mír a 

proti vládě“ (Petra Fialy). Komunistů se nás těchto setkání zástupců širšího spektra tzv. alternativy 

z Brna a blízkého okolí nezúčastňuje mnoho, pravidelnými účastníky jsme nehledě na počasí čtyři… 

Nicméně při průměrné účasti 25 svítících „chcimírů“ je to znát a vůči vnímání komunistů v rámci 

vznikající vlastenecké fronty to nese své ovoce. Toto například o nás napsali na blogu  

https://vlkovobloguje.wordpress.com/: 

 
„Od posledního pochodu za mír mezi nás začali chodit 

pravidelně komunisté. Chodí opravdu pravidelně a 

jejich počet  roste. … Jsem rád, že mezi nás chodí. Po 

převratu byly komunisté jako železná ruda. Byly tam 

rudné nerosty a spousta hlušiny. Drcením, lisováním a 
spékáním odpadla hlušina. To byly ti oportunisti a 

kariéristi, pro které byla červená knížka pouze výtah k 
moci a dobrým pracovním místům. To byli ti, co říkali, 

my jsme nebyli komunisti, my jsme byli pouze u 

komunistů. Pak se to celé ve vysokých pecích za 
vysokých teplot a tlaků upravovalo a vzniklo surové 

železo. Pak se odstranil uhlík a zbyla ocel. 
A to jsou ti, kteří s námi dnes stojí v pátek večer se 

svíčkou. Třicet let dokonale vyčistilo zrno od plev. 

Poznávám ty lidi, kteří „neposkvrnili ústa ani hruď“. 
… Jejich heslo je sjednocovat a nerozdělovat, protože 

nepřítel je společný… Už v bibli se píše: Kdo není 
proti vám, ten je s vámi. Navíc, jak tyto lidi poznávám, 

musím se sklonit před jejich charakterem. Je to pro mě 

čest, že tam s nimi mohu stát.“ Za tato slova se sluší 

autorovi poděkovat za odvahu. 

A já dnes mohu dodat, že mě osobně velmi těší, že 

jsme řadu ze stálých „světlušek“ mohli přívítat mezi 

námi při slavnostním shromáždění k 1.máji na 

Moravském náměstí.  

Spolupráce a zájem o součinnost mezi vlastenecky a 

mírově orientovanými proudy však tímto nekončí, 

naopak rozvíjí se. Za hojnou účastí a ohlasem našeho 

semináře 15. dubna „Kudy z krize“ již započala svou 

aktivní existenci pracovní skupina vzešlá právě 

z pátečních svícení a Pochodů za mír (včetně pietního 

shromáždění na Ústředním hřbitově 26. dubna – viz 

www.pochodmiru.cz) s pracovním názvem SVĚTLO 

ZA MÍR, a to na půdě KSČM v budově na Křenové! 

Poprvé ve čtvrtek 27. dubna a o výstupech z činnosti 

budeme pravidelně informovat. 

Zatím první akce tohoto uskupení, ke které všechny 

zveme je setkání s Vítězslavem  Pilmaierem a 

Jaroslavem Štefcem, které se uskuteční 20. května v 

10.00 hod na Křenové 67, v sále ve II. patře. Vstup 

volný!      

     Václav Fišer 

https://vlkovobloguje.wordpress.com/
http://www.pochodmiru.cz/
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Spojenci – Poláci a Češi 
 
  Do kontextu oslav konce 2. světové války zapadá i výstava instalovaná ve vestibulu Univerzity obrany Brno, 

Kounicova 44 Vernisáž se konala za účasti polského velvyslance v ČR, vojenského přidělence a generálního konzula 

Polska v Ostravě slavnostně otevřena výstava SPOJENCI. POLÁCI A ČEŠI NA BOJIŠTÍCH DRUHÉ SVĚTOVÉ 

VÁLKY. Úvodní slovo pronesla rektorka UNOB gen. Zuzana Kročová a velvyslanec Polska v ČR Mateusz 

Gniazdowski. Pochopitelně v proslovu pana ambasadora, ani na panelech není ani zmínka o napjatých vzájemných 

vztazích, přezíravosti až nepřátelství Poláků k českým uprchlíkům utíkajícím před nacisty z Protektorátu. Ti se jim 

však velmi hodili po přepadení Polska a mnozí také bojovali v Británii v polských stíhacích perutích. Kromě 

zaměstnanců a studentů UO byli na slavnostním zahájení výstavy přítomni také představitelé Svazu letců a 

Československé obce legionářské. Výstava, připravená ve spolupráci Polského institutu v Praze a Vojenského 

historického ústavu Praha potrvá do 19.května tr.              did 

 

 

Foto autor 

KAREL SÝS  Básně 

CHROBÁKŮV SEN 

Peníze budou opět čisté 

masy se stanou zase hmyzem 

který zlikviduje 

internacionální pomoc NATO 

Desperáti se převléknou 

ze svetrů do smokingů 

a odkráčejí na večeři 

do Vikárky nebo na Titanic 

 

NEŘÍKEJTE NÁM 

Neříkejte nám 

že se budeme mít dobře 

že z televize poteče dvacet kanálů 

že na každého bude makat počítač 

že na hlad je nejvyšší kápo hamburgr 

že nás pravda a láska zahřeje 

že budeme za vodou v suchu a teple! 

Vždyť nejtepleji je v pekle 

A tam patříte vy! 

 

ZELENÍ HÁJOVÉ 

U lesíčka malinkatý domeček 

zahrádečka s mrkvičkou 

tatíček penzista 

maminečka sokolka 

synáček ve Zlíně prokuristou 

Občas projede kolem 

sám pan strážný otec na poníku 

či dokonce pan vachmistr 

na bílém BMW 

Za oknem kytičky 

jsme přece pořádný lidičky 

v knihovničce Kája Čapíček 

a Kája Maříček 

o tom jak staříček  

k velikému štěstí přišel 

a jak ho pak měnil 

až ho za štěstíčko vyměnil 

Slepičky kravičky žežulenky 

jablíčka včeličky pivečko 

myšlenečky holubičky korouhvičky 

a máš celé 

Böhmen und Mähren 
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PRO PŘIPOMÍNKU PŘETISKUJEME NĚKOLIK FOTEK Z OSLAV OSVOBOZENÍ 

Autoři fotek Tibor Dávid, Václav Źalud, Lubomír Mlejnek a Rosťa Maleňál 
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KSČM bedlivě sleduje vnitřní i vnější politickou situaci a stav ji pochopitelně 

nenechává vlažnou. Na konkrétní situaci reaguje ÚV i vedení strany příslušnými 

stanovisky. Přetiskujeme tři stanoviska z posledních dnů. Redakce        

 

KSČM důrazně odmítá další zvyšování cen 

Pravicová koalice P. Fialy v poslední době vypouští pokusné balónky směrem k chystané daňové 

reformě. I když vláda původně tvrdila, že nebude zvyšovat daňovou zátěž, nyní se zaměřila na zvýšení 

nepřímých daní, především DPH. To by zasáhlo velmi výrazně  

do peněženek všech občanů České republiky. Naposledy zazněla přímo od ministra financí Z. Stanjury 

(ODS) úvaha, že základní sazba 21 % by se neměnila, ale z dvou snížených sazeb by se udělala jediná, a to 

14 %. Současně by došlo k přesunům zdaňovaných položek mezi sazbami. Zvýšení nepřímých daní by navíc 

mělo proinflační účinek, přinejmenším by zpomalilo snižování cen. Vláda má zmatek v přístupech k tak 

zásadní věci, není schopná téma komunikovat s opozicí či se sociálními partnery, a už vůbec ne s veřejností. 

Vláda zjevně nemá promyšlenou konsolidaci veřejných financí ani dopady na jednotlivé skupiny občanů. 

KSČM důrazně odmítá na jedné straně snížení daně na loterie, a současně na straně druhé zvýšení 

daně na vodné, stočné, teplo či kulturu a sport, veřejnou dopravu, ale i léky, bezlepkové výrobky či 

noviny! KSČM je proti takové změně daní, která zasáhne peněženky většiny občanů, navíc nejvíce 

právě těch občanů, jejichž příjmy jsou nejnižší. Příjmy rozpočtu by měly být navyšovány zdaněním 

velkých korporací a velkého majetku, návratem k výrazné daňové progresi a zejména omezením 

daňových úniků! 

 

KSČM zásadně nesouhlasí se zvyšováním výdajů na zbrojení 

Poslanecká sněmovna dnes, 21. dubna 2023, schválila vládní předlohu, kterou navýšila výdaje na 

armádu a zbrojení nejméně na 2 % HDP a přidala se tak k menšině zemí, které tento závazek 

naplňují. Například v příštím roce to znamená zvýšení ze 130 na více než 150 miliard Kč! 

Rozpočet armády se tak díky navýšení o téměř 22 miliard korun dostane k historickému maximu!  

Toto striktní dodržování závazku vůči NATO v době, kdy zoufale chybí finanční prostředky v důchodovém 

systému, na podporu rodin s dětmi, ve zdravotnictví a v dalších oblastech důležitých pro občany naší země, 

komunisté zásadně odmítají. 

KSČM je přesvědčena, že hlasování poslanců ODS, lidovců, TOP09, Pirátů a STAN s podporou ANO, opět 

ignoruje zoufalou situaci občanů ČR. Ti jsou denně konfrontováni s drastickým růstem cen řady zboží. 

Životní úroveň obyvatel ČR klesá, a přesto se naše země rekordně zadlužuje. Místo toho, aby vláda řešila 

například situaci rodin žijících pod hranicí příjmové chudoby, investuje do zbytečných zbrojních kontraktů, 

které naši zemi ještě více zadluží na další desetiletí! 

Tento krok je dalším útokem na zbytky suverenity České republiky. Naprosto zemi podřizuje zájmům USA. 

A to v době, kdy prožíváme jednu z nejhorších ekonomických situací České republiky, která bezprostředně 

dopadá na většinu našich občanů. 

 

KSČM: Tzv. obranná smlouva s USA zbavuje ČR suverenity 

(Praha 30. 4. 2023) Pravicová vláda P. Fialy schválila česko-americkou dohodu o obranné spolupráci. 

Tato smlouva upravuje podmínky pro pobyt amerických vojsk na území České republiky, v podstatě 

je zbavuje jakékoli odpovědnosti a Českou republiku kontroly nad nimi. 

KSČM tuto smlouvu důrazně odmítá, neboť naši zemi zbavuje posledních zbytků suverenity a vede ji 

do zcela otrockého postavení vůči USA. Jde o smlouvu, která není prospěšná pro Českou republiku 

a její občany, ale pouze pro Spojené státy a jejich zájmy. 

Americké jednotky a vojenská technika budou moci přijíždět na území ČR bez jakékoli kontroly z naší 

strany. Americká armáda si může zřizovat na českých vojenských základnách a ve vojenských výcvikových 

prostorech svá vlastní vojenská zařízení, která bude mít zcela pod svou kontrolou bez jakýchkoli pravomocí 

české strany. Bude zde moci provozovat například vlastní rekreační zařízení či prodejny. Česká republika se 
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také vzdala výsadního práva na trestní stíhání příslušníků ozbrojených sil USA za trestné činy jimi spáchané 

na území České republiky. Ozbrojené síly USA a jejich dodavatelé jsou rovněž zproštěni od placení DPH 

a dalších daní. Případné stavební zakázky se mají řídit primárně právem USA a stejně tak pracovně právní 

vztahy u dodavatelů USA. Česká republika se tak zcela zbavuje vlivu na to, co se na našem vlastním území 

bude dít. 

Nejde tak v žádném případě o smlouvu, která by měla přispět k mezinárodnímu míru a stabilitě a prohloubit 

spolupráci v oblastech obrany a bezpečnosti. V prvé řadě jde o to, aby zde Spojené státy mohly bezplatně 

a beztrestně působit a zvyšovat svou kontrolu nad dalšími státy. Stačí si jen připomenout americké tajné 

věznice, které Spojené státy zřizovaly na svých vojenských základnách v různých zemích, kde v minulosti 

věznily a mučily své skutečné či domnělé odpůrce. 

Vyzýváme proto občany, aby se proti této smlouvě postavili a řekli jí jasné NE!        Vedení KSČM 

 

 

 

Několika fotkami se vracíme k oslavám prvního máje, který jsme letos opět slavili 

v opraveném parku na Moravském náměstí      foto did 
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Květnové kalendárium – události ne příliš často připomínané 

 

1. 5.   Svátek práce (poprvé 1890) 

1. 5. 1990 vyšlo nulté číslo Haló novin 

1. 5. 1923 Mimořádný demonstrační sjezd KSČ 

2. 5. 1942 poslední poprava v KT Terezín 

4. 5. 1919 při leteckém neštěstí zahynul Milan Rastislav Štefánik 

5. 5. 1945 Květnové povstání českého lidu 

5. 5. 1945 nacisty vypálena obec Javoříčko na Olomoucku 

5. 5. 1818 narodil se Karel Marx 

6. 5. 1970 podpis nové Smlouvy o přátelství a vzájemné spolupráci mezi ČSSR a SSSR 

8. 5.  Den osvobození od fašismu - státní svátek 

8. 5. 1941 zemřel Bohumír Šmeral 

9. 5. 1945 osvobození Prahy 

9. 5. 1945 DEN VÍTĚZSTVÍ. Osvobození Československa a Prahy Rudou armádou 

9. 5. 1948 přijata Ústava 9. května 

11. 5. 1902 narodil se maršál SSSR Kirill Semjonovič Moskalenko (+ 17. 6. 1985) 

11. 5.   Den matek 

12. 5. 1884 zemřel Bedřich Smetana, český hudební skladatel (*2. 3. 1924) 

12. 5. 1945 na Slivici u Milína na Příbramsku skončila druhá světová válka v Evropě 

12. 5. 1945 konec 2. světové války v Evropě (bitva u Milína) 

14. – 16. 5. 1921 ustavující sjezd KSČ (Bohumil Šmeral 1880 - 1941) 

14. 5. 1955 ve Varšavě podepsána Smlouva o přátelství a vzájemné spolupráci - Varšavská smlouva 

15. – 16. 5. 2004 VI. sjezd KSČM, České Budějovice 

15. 5.   Den rodin 

15. 5. 1943 rozpuštěna III. Kominterna 

16. 5. 1935 podepsána I. Českoslovenso-sovětská spojenecká smlouva 

16. 5. 1890 narodil se Ho Či Min 

16. – 17. 5. 1937 celostátní konference KSČ v Banské Bystrici 

16. 5. 1935 smlouva o spojenectví ČSR - SSSR; pomoc vázána na souhlas Francie 

17. - 18. 5. 2008 VII. sjezd KSČM, Hradec Králové 

19. – 20. 5. 2012 VIII. sjezd KSČM, Liberec 

21. 5. 1938 částečná mobilizace československé armády 

24. 5. 1931 střelba četníků do demonstrujících zemědělských dělníků v Košůtech 

25. - 29. 5. 1949 IX. sjezd KSČ 

25. - 29. 5. 1949 IX. sjezd KSČ 

25. 5. 1956 I. sjezd SVAZARMU 

27. 5. 1942 atentát na Reinharda Heydricha (provedli J, Gabčík aj. Kubiš) 

27. 5.   Den památky obětí holokoustu a předcházení zločinům proti lidskosti 

28. 5. 1884 narodil se Edvard Beneš (* 3. 9. 1948) 

28. 5. 1871 porážka Pařížské komuny 

29. 5. 1975 Gustáv Husák zvolen prezidentem republiky 

30. 5. 1953 měnová reforma 

30. 5. 1938 Adolf Hitler vydal směrnice k útoku na ČSR 

31. 5. – 4. 6. 1976 XV. sjezd KSČ 

31. 5. 1902 narodil se Viliam Široký 

 

 

Karel Sýs  EPIŠTOLA K HLUPCŮM 
 

Posmíváte se: Bývalí se houfují 

bývalí ministři, bývalí básníci 

bývalí lidé… 

Lepší je však být přítelem 

bývalého židovského krále 

nežli kámošem 

momentálního Piláta Pontského! 
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„Máje a prosince“ 

 
Tak nazval svoji třetí knihu vzpomínek 

František Halas starší, otec básníka Františka 

Halase. Méně známý autor je úzce spjat s městem 

Brnem a životem textilních dělníků za Rakouska-

Uherska i za první republiky. 

     Narodil se 15. dubna 1880 a do Brna se se svými 

rodiči přistěhoval v r. 1887.  Otec si zde našel místo 

v textilní továrně. Františka Halase staršího tak 

čekal osud stejný. Probíjel se životem chudého 

textilního dělníka ve firmách Löw Beer a dalších 
majitelů továren v Brně i okolí, vnímal neskutečnou 

chudobu a bídu rodin. Prošel 1. světovou válkou a 

svoji anabázi skončil jako legionář v Rusku. Knihu 

vzpomínek Máje a prosince tak začíná  slovy: 

“...Sbohem, Rusko, sbohem, dobrý ruský lide, nikdy 

nezapomenu na kulturu srdce, kterou jsi nám ukázal, 

loučím se s tebou, hrdinný ruský proletariáte, nad 

nějž jsem nepoznal lepšího! Odpusťte nám, ruští 

lidé- nám českým legionářům! Tím, že jsme 

poslušni svých vůdců – šli proti vám, šli jsme i proti 
sobě samým!…“ Tam někde, při návratu z 

Vladivostoku do vlasti se zrodil uvědomělý 

revolucionář a dělnický funkcionář, často 

pronásledován a vězněn. Věznici na Cejlu poznal 

velmi dobře. 

     Ve svých vzpomínkách nám zanechal i svědectví 

na mnohé první máje. Např.  na 1.máj v r. 1921. 

„Předsedám táboru lidu na rynku v Letovicích. 

Stovky lidí. Mluví soudruh Haken z Prahy.  Po něm 
jsem mluvil já. Četníci, kteří dosud jen promenovali 

v pozadí, se začali stahovat k řečništi. Ve Svitávce 

byla zatím v hostinci schůze pravicových sociálních 

demokratů- bylo tam asi jen třicet lidí. Mezi nimi i 

úředníci od Löw- Beera! Soc. dem „Stráž 

socialismu“ o této schůzi pak psala jako o „velikém 

shromáždění“. V Praze se potom konal sjezd 

marxistické levice!  Konečně se nám dělníkům 

dostává komunistické strany, součástí III. 

Internacionály! Konečně máme oporu! Konečně 
budeme bojovat bez kompromisů!“ 

     Další vzpomínka je na 1. máj v r. 1934. Je opět v 

cele. „ Do cely k nám zaléhá zpěv, volání zástupů: 

Propusťte politické vězně! To blaží.“ Těch 

vzpomínek je více. Jedna však vypovídá o 

předválečné atmosféře v městě Brně a stojí za to ji 

citovat, jak vypráví František Halas starší. „Nikdy 

nezapomenu na 1. máj 1935 a na dny, které mu 

předcházely. 28. dubna 1935 přijel do Brna Hitlerův 
pohůnek Konrád Henlein, aby v Německém domě, 

který dnes zmizel z povrchu země, pronesl 

velezrádnou řeč. Komunistická strana vyzvala tehdy 

ostatní socialistické strany, aby společně zmařily 

Henleinův zájezd do proletářského Brna. Masy lidu 

nejrůznějšího stranického přesvědčení vyšly 

demonstrovat- komunisté, čeští i němečtí sociální 

demokraté, národní socialisté i lidovci. Ale ani 

Henlein nebyl sám. K jeho ochraně zalarmoval 

starosta českého Brna „bratr“ Tomeš pěší i jízdní 

policii. A díky koňským kopytům a pendrekům 

policajtů mohl Henlein beztrestně řečnit. Na něho se 

„zákon na ochranu republiky“ nevztahoval, ale proti 

komunistickým dělnickým vůdcům byl používán 
plnou měrou! Česká koňská policie hnala své 

ušlechtilé kobyly proti dělníkům. Aby nebyl Henlein 

ve svém doupěti rušen, domluvil během 

demonstrace kterýsi chytrák povolení protiprojevu v 

Dopzu. Policejní důstojníci s tím ovšem rádi 

souhlasili. A tak táhl celý průvod do Dopzu, 

(informace o Dopzu nedohledána A.Š.), který byl 

tak přecpán, že mnozí museli zůstat venku. V sále se 

radikálně řečnilo, žongléři jazyka měli svůj den. 

„Socialističtí“ vůdcové použili staré taktiky – dělníci 
se sešli, aby se rozešli. 

Neudržel jsem se už, vyskočil na tribunu a prostými 

slovy dělníka jsem řekl to, co jsem cítil. Že 

nejednotný postup socialistických stran by mohl být 

pro dělnickou třídu osudný a že pouze jednotná 

fronta nám pomůže odrazit útok fašismu. Že za tři 

dny je 1. máj a že by se socialistické strany měly 

dohodnout na jednotném protestním májovém 

průvodu. Ozvala se bouře potlesku, řečníci 
zneklidněli. „Netleskejte“, zvolal jsem, „ale donuťte 

své vůdce ke společné manifestaci na 1. máje!“Ale 

vůdcové zrádných socialistických stran byli jiného 

názoru. Tak skončil pokus o vytvoření jednotné 

dělnické fronty v Brně před 1. májem 1935. A pak 

byl 1. máj. Pohřební průvody tří socialistických 

stran, dělníci, jejichž potlesk v Dopzu nesměl být 

vyslyšen. My komunisté zas voláme: „Nejsme žádná 

vládní strana, policajti táhnou s náma!“ A policajti 

vpadají do našeho průvodu a konfiskují nám 
standarty se sevřenou protifašistickou pěstí.“ 

     Vyprávění v knize je dovedeno až do března roku 

1939 a zanechává nám odkaz, že jen sjednocená 

levice za podpory všech pracujících má naději 

postavit se asociální vládě, která místo práce pro 

vlastní národ pracuje pro cizí zájmy.    

PS: S autorem knihy, který žil střídavě v Husovicích, 

Obřanech i Maloměřicích jsem měla čest se ještě v r. 

1959 setkat a tak citace jsou z knihy s jeho osobním 
věnováním.  Takoví lidé šli pře námi!                                                                

                                                                                          

     Anna Štofanová 
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Obrazy - tentokrát bez autora 

 

 Začátkem dubna se v Knihovně Jiřího 

Mahena na Mozolkách v Brně - Žabovřeskách 

konala hojně navštívená vernisáž(včetně řady 

výtvarníků) obrazů  mistra výtvarníka a architekta 

- devadesátníka Karla Holíka. Tentokrát bez 

autora, který je nemocen(přejeme mu plné 

uzdravení), nicméně s hostem, neboť 

spoluvystavovatelem byl Jan Minář. Obrazy mezi 

regály, zaplněnými knihami působily poněkud 

zvláštně, musím však říct, že celkový dojem jsem 

měl velice dobrý. Výstavu tradičně vtipným a 

výstižným slovem uvedl předseda US Parnas 

Richard Tribula, hosty uvítala i ředitelka pobočky 

KJM Iveta Kubová a hudební vložku se 

procítěnou hrou na kytaru postaralo dívčí duo 

Viktorie Vrbová a Vendula Hrnčárková. 

 Výstava je volně přístupná v pracovní dny 

- kromě pátku, vždy v provozní době knihovny a 

to až do konce srpna. Takže, pokud budete někde 

poblíž, nahlédněte. Nebudete litovat! 

 Text a foto did 

 

 

 

 

Jsme sektou "Mělobysté"? 
 

Již několik roků se pohybujeme i u nás v Brně v 

začarovaném kruhu. Porážky v několika volbách 

pro KSČM přináší neutuchající debaty,  kde se 

stala chyba, kdo je viníkem a hledáme poučení jak 

z toho ven. A tady na scénu přichází ti, kteří nám 

všem říkají "Mělo by se". Jedni říkají aktivizovat 

ZO, členskou základnu a potažmo MěV KSČM. 

Nikdo si neklade otázku typu  proč KSČM ztratila 

vliv v republice jako takové, proč ztratila důvěru 

občanů a už vůbec co KSČM za poslední roky 

udělala pro občany jako takové. Poslední roky ve 

Sněmovně již byly jen tragikomedií na 

státotvornou stranu.  Když jsme ukazovali politiku 

jednou tak, jednou tak a vůbec jsme nedokázali 

kroky vysvětlit. Přiznejme také, že strana čelila v 

posledních obdobích  masivní antikomunistické 

kampani médií, mainstreamu, ale i zmanipulované 

mládeži, kteří nekompromisně útočili na naši 

stranu i politiku. Ano nejednota ve straně pomohla 

k jejímu oslabení, ale přiznejme si na rovinu 

někteří poslanci byli inventářem a adekvátní 

náhradu si nevychovali. No a tady nastupují 

naši "Mělobysti". Každou schůzi jsem poslouchal 

a podotýkám pozorně, co by se mělo. Ale když 

přicházelo na vlastní realizace akcí, předvolebních 

akcí, diskuzí s občany a hledání 

sympatizantů, "Mělobistů" ejhle jako by nebylo. 

Jsou krásné dopisy od "Mělobystů" jak kdo za co 

může, ale je samotné aktivně pracovat neuvidíme. 

Závěrem se tedy ptám: jsme sektou "Mělobysté"? 

Nebo budeme pracovat pro širší veřejnost tak jako 

jsme začali činit na MěV? Je na kriticích, aby 

přiložili ruku k dílu!    

     Martin Říha 

 

 

Na internetu nás zaujal článek pod názvem Krize tradičních stran pokračuje,  a to nejen 

v Rakousku  - Zdroj: Pravdive.ue –články, 25. 4. 2023 

 

Zemské volby v Salzburku ukázaly, že krize 

tradičních stran jako jsou lidovci ÖVP a socdem 

SPÖ pokračuje a to nejen v Rakousku… 

Všímají si toho i mainstreamová média nejen v 

Rakousku, ale i u nás a Evropě. Tím jak se staré 

strany nechaly zničit globalistickou agendou, a 

zatlačit radikálními progresivisty, jako jsou Zelení 

nebo Piráti, hledají voliči moznosti, které by jim 
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nabídli to, co by politik měl dělat a to je “starat se 

o obec, město, stát, ve kterém žije a jeho 

obyvatele”. To je však dnes pro většinu 

mainstream stran nemožné a naopak jejich politika 

jde proti vlastnímu státu. 

To samozřejmě je důvod, proč stále více lidí volí 

ty tzv. “zlé populisty, extremisty, krajní pravici či 

levici”, tak jak je popisují nálepkami mainstream 

média a politici. 

Zděšení teď vyvolalo nejen v Rakousku to, že 

vítězem zemských voleb v Salzburku se stali v 

podstatě dvě strany, které mainstream považuje za 

extremistické. Svobodní (FPÖ) skončili na 

druhém místě a získali 26 % (před 5 lety měli 

18%) a pak výrazně uspěli i komunisté KPÖ +, 

kteří získali skoro 12 % (před 5 lety měli 0,40%). 

To se teď řeší v redakcích mainstream novin a v 

sekretariátech tradičních stran. Proč si volič vybral 

tyto dvě strany? Důvod je přitom prostý. 

Svobodní (FPÖ) a i komunisté (KPÖ), řeší 

agendu, kterou tradiční strany opustily. Jde 

především o dostupné bydlení, zdravotnictví, 

důchody, mzdy zaměstnanců, ale i dnešní téma 

inflace a ilegální migrace, či mírový postoj k válce 

na Ukrajině. 

Lidovci (ÖVP), soc dem SPÖ, povětšinou vládli v 

tzv. II. republice Rakouska a tak jdou tyto 

problémy hlavně za nimi. K tomu se nechají tlačit 

globalistickými Zelenými a liberálním NEOS do 

postojů a řešení, které problémy jen prohlubují a 

volič to vidí. 

38 % pro strany antimainstreamu, jako jsou 

Svobodní (FPÖ) a komunisté (KPÖ), jsou toho 

pak důsledkem. 

Žvanění mainstreamu o tom, že by skončila 

demokracie, kdyby tyto strany vládly, jsou 

směšné. Demokracie dnes končí právě pod 

vedením stran mainstreamu. 

Jistě naše zkušenost nám velí, že 

komunisté nejsou řešením, nicméně diktatura 

proletariátu, už dnes zjevně nehrozí. Kromě toho 

“nesvobodné prvky a řešení” dnes přichází spíše z 

Bruselu a Washingtonu. Moskva si žije svůj sen o 

Eurasii a řeší si svůj BRICS apod… 

Pokud hodlají mainstream strany stále trvat na 

agendě “globalismu”, kterou stále více lidí odmítá, 

pak skončí brzo na smetišti dějin a to zcela po 

právu… 

Autor: Redakce, Praha, ČR, 25.4.2023 

https://www.oe24.at/oesterreich/politik/meinunge

n/angstlust-vor-kickl-und-jetzt-vor-der-

kpoe/553422541 

https://www.irozhlas.cz/zpravy-svet/salcburk-

raokusko-volby-komuniste-svobodni-

lidovci_2304250706_jgr 

Salcbursko zaujímá s hrubým domácím 

produktem 52 500 eur na obyvatele v 

rámci Rakouska druhé místo za Vídní. Je tak 

jednou z hospodářsky nejvyspělejších spolkových 

zemí. Přibývá zde ale lidí, které trápí nedostatek 

cenově dostupného bydlení a v poslední době i 

drahota. Pesimistická nálada a nespokojenost 

vyvřely na povrch v nedělních zemských volbách, 

jež vystřelily nahoru komunisty. A posílili v nich 

také pravicoví populisté ze Svobodné strany 

Rakouska. Ve spolkové zemi, tradičně 

považované za konzervativní, naopak zeslábla 

pozice lidovců, sociálních demokratů i Zelených.

 

 

Jan Rajlich jr. - autorské plakáty 2018 – 23 

 Výstava výběru z bohaté tvorby tohoto 

proslulého výtvarníka byla zahájena 22. dubna v 

univerzitním kině Scala záměrně právě v den, kdy 

se slaví Mezinárodní den designu a je věnována 

60. výročí vzniku(27 .4. 1963) Mezinárodní rady 

designu Icograda. Úvodní slovo pronesl 

akademický malíř Karel Aubrecht a autor. O 

hudební vložku se postaral Štěpán Filípek 

brilantní hrou na violoncello. 20. května od 18:20 

hod se bude v rámci Brněnské muzejní noci konat 

komentovaná prohlídka vedená autorem.  Galerie 

je zdarma přístupná od 22. 4. do 30. 6. denně od 

14 do 24 hodin.    

  did, foto autor 
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Doba obnovy pod vedením KSČ na Brněnsku aneb jak to bylo v Brně po osvobození 

 
Po šesti letech okupace  bylo možné se znovu 

nadechnout. Začalo období obnovy válkou 
zničeného hospodářství a budování nové 

socialistické společnosti. I toto období mělo svoje 

kulminační body, zvraty, úspěchy i neúspěchy, svoje 

hrdiny. Základním nástrojem komunistů v boji za 

přerůstání národní a demokratické revoluce v 

socialistickou se stalo uskutečňování Košického 

vládního programu. Komunisté byli připraveni. Už 

30.dubna 1945, tedy čtyři  dny po osvobození města 

Brna  Sovětskou armádou, se konala první schůze 

krajského stranického vedení a 5.května 1945 se 
konal první aktiv komunistů. Začátkem července se 

konala první krajská konference. V té době  měla 

strana v Brně 21 místních a 48 závodních organizací 

s celkovým počtem 7 198 členů, který rychle po 

válce narůstal. 

Hodně záleželo na činnosti Národních výborů, ve 

kterých měli komunisté silné zastoupení. Bylo třeba 

rychle obnovit dodávky vody a elektřiny, městskou 

dopravu, zásobování a zprovoznění zničeného 
průmyslu. 

Velmi kritická byla situace se zásobováním 

obyvatelstva základními potravinami v Brně. Proto 

se 10.května obrátil Národní výbor o pomoc na 

vesnice a požádal velitele posádky Sovětské armády, 

aby pomohla při dovozu potravin. Nejvíce tehdy 

Brnu pomohli občané Letovic, Dačic, Telče, 

Mohelna, Vladislavy a další. Pomáhaly zásilky 

UNRA. Ze zásob 5.gardové armády RA bylo 

uvolněno 4 400 tun obilí, 375 tun cukru a 150 tun 
soli. 

Bezpříkladné hrdinství prokázali dělníci v závodech. 

Byly to miliony dobrovolných brigádnických hodin, 

aby se rozjela Královopolská strojírna, Zbrojovka, 

řada textilek a další závody a firmy. Navíc byl 

vyhlášen boj o zrno, kde mnoho brněnských občanů 

pomáhalo při žních. 

Docházelo k znárodňování. V Brněnském kraji bylo 

znárodněno 48 velkých průmyslových závodů, z 

toho především 8 závodů těžkého strojírenství, 5 
závodů potravinářských, 15 textilního průmyslu, 9 

energetických podniků, sklářský, dřevařský a 

chemický průmysl. Na podporu znárodnění se 

konala 26.října 1945 na Zelném trhu manifestace, 

které se zúčastnilo 80 tisíc pracujících. 

Poválečná doba byla velmi těžká. Buržoazie viděla 

možnost brzdit rozvoj pod vedením KSČ 

sabotováním  velkoobchodu i maloobchodu. 

Projevoval se nedostatek zboží, často zatajovaný. 
Kvetl černý trh za vysoké ceny. Chyběla obuv, látky, 

oblečení… Podle zpráv průmyslového referenta 

ZNV bylo koncem roku 1947 v Brně celkem 535 

průmyslových podniků s celkovým počtem 58 486 

zaměstnanců. Z toho počtu bylo 29 podniků 
znárodněných, 155 pod národní správou, 335 v 

soukromém vlastnictví a 16 družstevních. 

Výsledkem práce KSČ a odborů bylo, že dělníci ve 

znárodněných továrnách dokázali plnit dvouletý 

plán obnovy. Např. v Královopolské strojírně byl v 

prosinci 1947 vyroben 5000. vagón od osvobození, 

začátkem února 1948 ze Zbrojovky vyjel 

4000.traktor pod značkou Zetor. 

Únorové události roku 1948 se dotkly i Brna a okolí. 

Za přijetí demise 12 ministrů vlády reagovaly 
odbory v Brně svoláním demonstrace, které se 

zúčastnilo 50 tisíc lidí. Ze Zbrojovky odcestovala do 

Prahy delegace zástupců všech čtyř politických stran 

s podpisy 9 tisíc zaměstnanců pod rezolucí,  která 

vyjadřovala podporu vládě K. Gottwalda. 24.února 

na podporu vládě a přijetí demise odstupujících 

poslanců zastavilo v kraji 250 tisíc pracujících práci. 

Na ochranu závodů před diverzí a sabotážemi 

vznikly Lidové milice. 
Členská základna KSČ v Brně v době Února už 

měla kolem 100 tisíc členů. Po  únorových  

událostech se situace v Brně stabilizovala. 1.máje 

1948 se zúčastnilo 130 tisíc lidí. 

Téhož dne  uveřejnila Rovnost společnou 

kandidátku Národní fronty Brněnského kraje pro 

volby do Národního shromáždění, které se konaly 

30.května 1948. 

1.dr.Jaromír Dolanský – KSČ 

2.František  Tymeš – Československá strana sociální 
demokracie -ČSSD 

3.dr.Václav Chytil, - Československá strana 

socialistická ĆSS 

4.Ferdinand Richter – ĆSS 

5.Josef Kapoun – tajemník Krajské odborové rady 

6.Ota Šling – KSČ 

7.Vladimír Podborský- ČSSD 

8. univ.prof. František Trávníček, děkan 

pedagogické fakulty…. 

Přehled volebních výsledků v Brněnském kraji: 
Odevzdáno 503 114 platných hlasů 

pro NF        466 979   tj.93% 

prázdných     36 135   tj. 7%    

V Brně : 

Odevzdáno 180 901 platných hlasů 

Pro NF        175 347   tj.96,93% 

prázdných       5 554   tj.  3%    

Volby v roce 1948 ukázaly, že v  myšlení 

brněnských pracujících došlo k výraznému posunu 
ve prospěch socialismu. 

Brno a okolí vstupovalo do nové etapy života 

československé společnosti       Anna Štofanová 
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Uměleckoprůmyslové muzeum slaví 

 Rovných 150 let od svého založení si 

připomíná Uměleckoprůmyslové muzeum. V 

současnosti jedna z významných složek 

Moravské galerie. 

Tendence zakládat muzea tohoto typu  souvisela s 

průmyslovou revolucí, kterou Evropa v 19.století 

zažívala. Nevyhnulo se tomu tedy ani Brno,  které 

v té době  zažívalo nebývalý hospodářský, 

společenský a kulturní rozvoj. Naše, brněnské 

UMPRUM bylo založeno v roce 1873 a jeho 

prvním sídlem bylo tehdejší Lažanské, nyní 

Moravské náměstí. Vlastní budovu na Husově 

ulici získalo až deset let poté v proluce bývalého 

městského opevnění. Do vínku dostalo sbírat a 

popularizovat doklady historické i dobové 

produkce. Tuto roli plní úspěšně dodnes. Samotná 

budova utrpěla za 2. světové války škody a už v 

roce 1945 prošla první velkou rekonstrukcí podle 

projektu architekta Bohuslava Fuchse. Další velká 

rekonstrukce skončila v roce 2021, kdy byla také 

odstraněna řada necitlivých dostaveb a přestaveb z 

poválečného období. 

 UMPRUM své jubileum slaví trojicí 

významných výstav. První z nich, pocházející od 

autorské dvojice Vrtiška a Žák sd názvem Za 

dobrý design představuje výběr prací od umyvadel 

až po katamarán vzniklých ve spolupráci se sedmi 

firmami. K vidění je do konce ledna příštího roku. 

Druhá nese název Prvních třicet, aneb od Světové 

výstavy ve Vídni po Prostřední stůl. Vypovídá o 

prvních desetiletích existence muzea. Poslední, 

Made by Fire s podtituly Energie a design a 

Křehkost a oheň bude přehlídkou keramiky, skla a 

porcelánu. Zahájena bude 17. listopadu. 

  Muzeum je otevřeno ve středu až neděli 

od 10 – 18, ve čtvrtek do 19 hodin. V pondělí a 

úterý je zavřeno. Vstupné do stálých expozic je 

dobrovolné.    Tibor DÁVID, foto autor 

 

 

 

 

Městský výbor KSČM v Brně s lítostí oznamuje, že nás v neděli 29. dubna ve věku nedožitých 

72 narozenin opustil soudruh Jan Korbel. Celý jeho život byl spojen s komunistickou stranou. Začínal 

v brněnském Provozním oddíle ČSD, po absolvování vysoké školy byl politickým pracovníkem JmKV 

KSČ. Po převratu v roce 1989 se stal na více než 20 let aktivním členem MěV KSČM v Brně, vykonával 

rovněž funkci předsedy ZO KSČM. Aktivně pracoval rovněž v Klubu českého pohraničí, jehož brněnskou 

územní organizaci vedl v posledních letech. Přátelé ho však znají především jako člena redakční rady 

Občasníku MěV KSČM v Brně ECHO a jeho předchůdce Tam-tam. Aktivně v nich pracoval od jejich 

počátku jako technický redaktor.  

Děkujme, Jendo, trvale zůstaneš v našich vzpomínkách. Městský výbor KSČM v Brně. 

 

Douška: Všichni, kteří jsme se v úterý zúčastnili posledního rozloučení se soudruhem Korbelem jsme 

ocenili, že mu rodina na závěr obřadu nechala zahrát Internacionálu.   Aleš Růčka 

 

Vzhledem k úmrtí s. Korbela upozorňuje MěV KSČM všechny odběratele HRANIČÁŘE, že si mohou své 

výtisky odebrat na MěV KSČM, Křenová 67.      redakce 

 

Naše Echo 
Těžko se píše o nemocných. Ale soudružství to vyžaduje. 

Vedoucí redaktor Echa Karel Janiš je těžce nemocen, umístěn a léčen ve zdravotnickém zařízení. Všichni 

mu upřímně přejeme uzdravení. 

Najednou zůstala redakce Echa bez vedení. Zásluhou Aleše Růčky, Tibor Dávida a Zdeny Korčákové náš 

brněnský levicový občasník Echo nadále vychází, takže čtenáři mají stále „své“ Echo a jsou spokojeni. 

Jmenovaní si oprávněně zaslouží veřejné uznání a poděkování.  Členové ZO KSČM 3002 
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Po uzávěrce: 

Stížnosti proti krácení valorizace penzí 

Dvě stížnosti proti krácení valorizace důchodů doputovaly na Ústavní soud. První podala skupina senátorů 

4.května. Vede ji Michael Canov(Liberec) a členem je i Jiří Čunek(Vsetín) – člen vládní KDU-ČSL (oba 

senátoři však svou stížnost po dvou dnes stáhli – proč asi?), která v dolní komoře pro ostudnou novelu, 

snižující valorizaci důchodů hlasovala. Druhou, stížnost podal poslanecký klub ANO. Podepsali ji všichni 

jeho členové. U obou podání stěžovatelům vadí retroaktivita i to, že se změna zákona projednávala v tzv. 

legislativní nouzi. 

Nyní je na tahu Ústavní soud. Ten rozhodne zda projednání stížností upřednostní, zda je spojí a hlavně o 

tom, komu dá za pravdu, tedy stěžovatelům, nebo vládě. 

Přeji si – a všem ostatním postiženým také, aby stížnosti uspěly. Vláda by pak nám všem (cca 2,8 milionu 

lidí pobírajících starobní, invalidní vdovecké a sirotčí důchody) musela rozdíl, o který nás změnou pravidel 

okradla, musela doplatit. Také se mě to týká. Iluze si ale nedělám    Tibor DÁVID 

 

 

Karel SÝS - TORNA A SURRIENTO 

 

Země je dost bohatá 

aby uživila všechny svoje děti 

ale není tak marnotratná 

aby krmila grázly 

 

 

A proto lásko 

vrať se do Sorrenta 

a hamižná pakáži 

vrať se do hrobu! 

Prachy prachatých v prach se obrátí 

a čas vlků konečně se nevrátí

Naši květnoví jubilanti 

 

 V tomto měsíci, plném vůně jarních 

květů, oslaví svá životní jubilea následující 

členky a členové naší MěO: 

Jarmila FIKAROVÁ,  Anna HŮLKOVÁ, 

Božena STAŇOVÁ, Alena 

WIMMEROVÁ, Livia NEDOMOVÁ, 

Jaroslav KORPAS, Jiří MIKŠA, Jana 

HOŠKOVÁ, Hana NÝČOVÁ, Jarmila 

CÁSKOVÁ, František SOUKAL, Jiří 

ČÍŽEK 

 Všem děkujeme za letitou práci při 

budování sociálně spravedlivější 

společnosti a do mnoha dalších let života 

přejeme zdraví, štěstí a pohodu! ZO(MO) 

KSČM, LKŽ DOBROMYSL a redakce 

ECHO.         did 
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